
Svoboda jako skutečnost

Příliš často je svoboda chápána jako nepřítomnost tlaků a násilí. To je ovšem 
velký – a bohužel dokonce nebezpečný – omyl. Svoboda, která není vystavena 
tlakům a násilí, není skutečnou, pravou svobodou. Svoboda se rodí, uskutečňuje, 
stává se aktuální a proto skutečnou svobodou právě tam, kde jsou takové tlaky a
kde hrozí takové násilí, a to tehdy, když se jim postaví, když se vystaví jejich 
hrozbám a když proti nim postaví se svým pozitivním úsilím a programem.
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